
وابـــط بدون  معضـــات اجتماعـــی از افســـردگی و اعتیـــاد گرفتـــه تـــا ر

چهارچـــوب و افزایـــش میـــل به خودکشـــی در جامعه طی ســـال های 
تی که پای آن به جامعه  اخیر روند افزایشـــی داشـــته اســـت، معضا
دانشـــگاهی و به شـــکل ویژه تر میان دانشـــجویان خوابگاهی هم باز 
شـــده و در کنـــار آن ورود نســـل Z بـــه دانشـــگاه ها به دلیـــل نوع نگاه و 

ذائقـــه متفـــاوت آنها در حوزه های مختلـــف فرهنگی وضعیت را برای 
دانشـــگاه ها متفاوت کرده اســـت. در اینجا طبیعتا نقش معاونت های 
دانشـــجویی و فرهنگـــی بـــرای راهبری فضای خوابگاه هـــا از اهمیت 
ویژه ای برخوردار اســـت. معاونت هایی که در وهله اول باید در کنار 

یزی دقیق برای  احصای دقیق معضات امروز دانشجویان، به برنامه ر
کنتـــرل و کاهـــش آنهـــا کمک کننـــد. در این گزارش به ســـراغ 5 معاون 
دانشـــجویی دانشـــگاه های کشـــور رفتیم تا از اصلی ترین معضل ها و 

راهکارهایشان بگویند. 

 »فرهیختگان« در گفت وگو با معاونان دانشجویی بررسی کرد

افسردگی 30 درصد خوابگاهی ها از دوری خانواده

معاون دانشجویی دانشگاه علامه طباطبایی:

 عمده آسیب ها در فضای دانشگاهی 
متاثر از ناامیدی است

مهدی واحدی، معاون دانشجویی دانشگاه علامه طباطبایی با بیان 
اینکه عمده آسیب ها در فضای دانشگاهی و دانشجویان خوابگاهی 
متاثـــر از فضـــای ناامیـــدی و کم امیدی به آینده اســـت، گفت: »این 
مساله سرمنشأ برخی از آسیب های دیگر مانند افسردگی، اضطراب و 
اختلال در ارتباطات اجتماعی بوده و حتی به رفتارهای خود دانشجو 
یاد با آن مواجه هســـتیم  نیـــز آسیب رســـان خواهـــد بود. آســـیبی که ز
همین موضوع افســـردگی و گوشـــه گیری اســـت.« او درباره اقدامات 
این دانشگاه در راستای کاهش تبعات معضلات اجتماعی به ویژه 
افســـردگی در این دانشـــگاه گفت: »برای اینکه بتوانیم به دانشجوها 
کمک کنیم تا بتوانند با این مسائل مواجهه صحیح داشته باشند، 
مرکز مشاوره و سلامت و سبک زندگی ما، در تمامی خوابگاه ها اتاق 
مشـــاوره دارد و مشـــاوران در ساعات معینی خصوصا بعدازظهرها و 
شب ها حضور فعال دارند. به جای اینکه مشاوران مان در اتاق خود 

بنشینند و دانشجویان به آنها مراجعه کنند، از روش پیامبر اعظم که 
ه بودند، استفاده می کنند. همچنین لیست تعدادی  ارٌ بِطِبِّ طَبِیبٌ دَوَّ
از دانشجویان هر خوابگاه را به هر مشاور داده ایم و در طول ترم این 
گر دانشجویان مراجعه ای  مشاور حتما به آنها مراجعه می کند. حتی ا
نداشـــته باشـــند نیز باز مورد پایش اولیه از ســـوی مشـــاور قرار گرفته و 
مشکلات شان تشخیص داده می شود.« معاون دانشجویی دانشگاه 
علامـــه طباطبایـــی افـــزود: »علاوه بر این هم معاونـــت فرهنگی برای 
پرکردن اوقات فراغت دانشجویان به شکل مثبت، برنامه هایی برگزار 
می کند که بتواند فضای مثبت و امید آفرین را نسبت به آینده و فضای 
یست در آینده برای جوان فراهم کند. باید این مساله را هم  شغلی و ز
بگویم ما تنها دانشگاهی هستیم که تمام ورودی های کارشناسی مان 
ی درس مهارت های زندگی را طی کنند و جزء  باید به صورت اجبار
دروس الزامی اســـت. تمام اســـاتید ما در این کلاس از متخصصان 
یس مهارت های زندگی  روانشناسی هستند و در کنار گفت وگو و تدر
به نوورودی ها، موضوع پایش روانشـــناختی دانشـــجویان را در همین 
کید بر اینکه ما 12 خوابگاه  کلاس هـــا انجـــام می دهند.« واحدی با تا
یم،  فعال در 12 نقطه شهر و حدود 4 هزار دانشجوی خوابگاهی دار
خاطرنشـــان کرد: »در این کلاس با مهارت هایی که مدرســـان دارند 
به این تشـــخیص می رســـند که کدام دانشـــجو نیاز به مشاوره دارد و 
همچنین روند به گونه ای دنبال می شود که دانشجویان به مرحله ای 
می رســـند که خود را معرفی کرده و از مشـــاور کمک می گیرند. همین 
کار را در کلاس های تربیت بدنی 1 که همان ســـال اول ارائه می شـــود 
هم دنبال می کنیم. یعنی سلامت تن دانشجو هم برای ما مهم است 
و این موضوع هم در آماده کردن دانشجوها در فضای چهارساله ای 
که در دانشـــگاه هســـتند و هم در شناسایی افرادی که ممکن است 
مســـائلی داشـــته باشـــند و ترجیح دهند که در معرض مشـــاور قرار 

نگیرند، کمک کرده است.« 

معاون دانشجویی دانشگاه یزد:

 30 درصد از دانشجویان به دلیل دوری از خانواده 
دچار افسردگی می شوند

ی، معاون دانشجویی دانشگاه یزد با بیان اینکه ما تلاش  کبر غفور ا
ی باشد، گفت:  کرده ایم تا نگاه مان به دانشـــجویان نگاه فرزند محور
یم که اصطلاحا می گوییم نسل  »نسلی که ما امروزه در دانشگاه ها دار
Z ویژگـــی خـــاص خـــود را دارد و از لحاظ توقعـــات با ما فرق می کند. 
از طرفـــی هم دشـــمن می داند کجا را هدف قـــرار دهد. امام می گوید 
گر اصلاح شـــود، جامعه اصلاح می شـــود« و همچنین  »دانشـــگاه ا
می گوید »دانشـــگاه محل ســـعادت و شـــقاوت جامعه اســـت«؛ این 
مساله نشان از اهمیت دانشگاه در اصلاح وضعیت است.« او افزود: 
»درحال حاضر دانشـــگاه یزد 14 هزار دانشـــجو و 6 هزار دانشـــجوی 
کثر دانشـــجویان خوابگاهی از اصفهان و شـــیراز  خوابگاهی دارد و ا

... هستند. این دانشجویان وقتی وارد خوابگاه می شوند، احساس  و
می کنند آقابالاســـری ندارند و همین زمینه آســـیب می شود. ما برای 
یم  یم. برای مثال جلساتی دار پیشگیری از آسیب ها برنامه هایی دار
ی اســـت و حتی دادن کارت  کـــه حضـــور دانشـــجویان در آنها اجبار
دانشجویی آنها منوط به گذراندن این دوره هاست. در این جلسات 
نوورودی ها با مشـــاوران صحبت می کنند و قوانین خوابگاه، قوانین 
انضباطی و قوانین دانشگاه به دانشجویان اطلاع رسانی می شود.« 

معاون دانشـــجویی دانشـــگاه یزد بیان داشت: »مشـــاوران ما هم در 
خوابگاه ها و مرکز مشاوره فعالیت دارند و درصورت رخ دادن اتفاقی 
می توانند حضور میدانی داشته باشند، با این حال باید این نکته را هم 
بگویم نسبت به دانشگاه های دیگر ما آسیب های کمتری داشته ایم. 
بـــا ایـــن حال نمی توان این مســـاله را کتمان کرد که طبیعتا حدود 30 
درصد از دانشـــجویان به دلیل اینکه قبلا در خانه و کنار پدر و مادر 
بوده اند، اما حالا در محیط خوابگاهی قرار گرفته اند، دچار افسردگی 
می شـــوند. در این رابطه هم ســـعی می شود رسیدگی های لازم انجام 
ی درباره برخورد با معضلات اجتماعی مانند ســـیگار  شـــود.« غفور
کشـــیدن دانشـــجویان گفت: »چون یزد دارالایمان اســـت در بحث 
گر کسی  ســـیگار پســـران و حجاب دختران برخورد جدی می کنیم. ا
سیگار بکشد و گزارش به ما برسد سریع لغو اسکان پیدا می کند. در 
گر کسی کشف حجاب کند، لغو اسکان  بحث کشف حجاب نیز ا
پیدا می کند. نکته دیگری که باید بگویم آن اســـت که خوشـــبختانه 
تا به حال مورد خودکشی در دانشگاه نداشته ایم، اما با پایش سلامت 
روان دانشگاه به کسانی که این موارد را در کارنامه  دارند، دقت بیشتری 
گر تمایل  می کنیم. این دانشـــجویان دائما با مشـــاور در ارتباطند و ا

داشته باشند به شهر خودشان منتقل می شوند.« 

معاون دانشجویی دانشگاه گیلان: 

اساتید باسابقه  فاصله بین نسلی را کاهش می دهند
ن دانشـــجویی دانشـــگاه گیلان با بیان  محمدرضـــا باغبـــان زاده، معاو
اینکـــه خوابگاه های ما درگیر مشـــکلات ســـیگار و دخانیات اســـت، 
گفت: »نکته اصلی اینکه دانشـــگاه از جامعه جدا نیســـت، چون این 
مســـاله در ســـطح جامعـــه هم وجـــود دارد و به صورت فرهنگی بســـیار 
غلـــط  بین جوانان ما نهادینه شـــده و خوابـــگاه  هم از این موضوع تاثیر 
می پذیرد. در ســـطح دانشـــگاه نیز مســـائل دخانیات و ارتباط بین دو 
یت ایـــن موضوع باید دو  جنـــس مخالـــف دیده می شـــود که برای مدیر
کار عمـــده انجـــام شـــود.« او در همیـــن زمینه افزود: »یکـــی از کارهای 
اصلـــی برای رفـــع این معضل فعالیت های فرهنگی اســـت و معاونت 
دانشـــجویی و معاونـــت فرهنگی و نهاد نمایندگـــی مقام معظم رهبری 
در دانشـــگاه باید در این حوزه بســـیار فعال شـــوند. کار دوم از جنس 
بازدارندگی اســـت که بحث کمیته انضباطی در این موضوع می تواند 
خیلـــی کمک کننـــده باشـــد؛ البتـــه کمیته انضباطـــی را باید در مرحله 
آخر قرار داد نه اینکه به عنوان یک اهرم اولیه و اساسی از آن استفاده 

گر  کیـــد بـــر اینکـــه ا ن دانشـــجویی دانشـــگاه گیـــلان بـــا تا کـــرد.« معـــاو
آموزش هایـــی درخصوص بحث هـــای فرهنگی صورت گیرد، می تواند 
یانی که به ســـیگار علاقه ای نشـــان نداده اند  از به دام افتادن دانشـــجو
یانی که درگیر ســـیگار  جلوگیری کرد، اظهار داشـــت: »چون دانشـــجو
شده اند، درحقیقت این راه را انتخاب کرده اند و بحث های فرهنگی 
باید بیشتر به کاهش این موضوع کمک کند. این دو مورد در دانشگاه 

گیلان بســـیار می تواند مهم باشد.« 
باغبان زاده درباره نحوه تعامل با نســـل Z گفت: »این نســـل از آنجایی که 
با فرهنگ جدید از طریق وســـایل ارتباطاتی در ارتباط هســـتند، تفاوت 
فاحشی را با نسل قدیم دارند. اما نمی توان این مساله را کتمان کرد که ما 
ک آفریده  یم و خداوند هم انسان ها را پا کی دار به لحاظ آفرینش فطرت پا
و ایـــن تفاوت هـــا بـــه دلیل محیـــط اجتماعی کـــه در آن زندگی می کنیم، 

ایجاد می شوند. به همین دلیل اساتید باید در این زمینه ورود کنند.« 
او ادامه داد: »ما نیز به با جذب اســـاتید جوان و با آموزش اســـاتیدی که 

ی فرهنگی که بین نسل  سابقه طولانی تری دارند، سعی می کنیم این دور
جوان و نســـل قدیم وجود دارد را کم کنیم. البته باید این را هم بگویم که 
که  معتقد نیســـتم آســـیب های اجتماعی بین این نسل بیشتر است؛ چرا
آســـیب ها همیشـــه وجود داشـــته و امروزه فقط رنگ و لعاب آنها عوض 
شده و به دلیل وجود رسانه ها بیشتر به چشم می آیند. در گذشته تعداد 
دانشجویان کمتر بود و این موضوعات نیز کمتر به چشم می آمد.« معاون 
دانشـــجویی دانشـــگاه گیلان افزود: »برای مثال امروزه امکان اســـتفاده از 
ســـایت های غیراخلاقی بیشـــتر فراهم اســـت، درحالی که 10 ســـال پیش 
چنین مســـاله ای وجود نداشـــت. شـــاید در گذشـــته این موارد در قالب 
یدئو و فیلم هایی بود که به ســـختی به دســـت می آمد اما با پیشـــرفت و  و
افزایش امکانات دســـتیابی به مفاســـد اجتماعی بیشـــتر شـــده و رنگ و 
لعاب این موضوعات را هم تغییر داده اســـت. ما امروز 4 هزار و 125 نفر 
یم که نشـــان دهنده اهمیت کارهای فرهنگی  دانشـــجوی خوابگاهی دار

برای این قشر است.« 

معاون دانشجویی دانشگاه شهید باهنر کرمان: 

 ظرفیت مرکز مشاوره دانشگاه را 
ارتقا دادیم

اســـماعیل شـــریفیان، معـــاون دانشـــجویی دانشـــگاه شـــهید باهنر 
کرمان با اشـــاره نحوه رســـیدگی به وضعیت آســـیب های اجتماعی 
میان دانشـــجویان خوابگاهی این دانشـــگاه گفـــت: »طرح هایی که 
مرکز مشاوره و سبک زندگی دانشگاه کرمان به صورت روزانه انجام 
می دهـــد، جـــزء طرح هـــا و وظایف ذاتی این بخـــش از وظایف حوزه 
دانشـــجویی اســـت ولی با توجه به اینکه آســـیب های اجتماعی در 
یاد شده، ما با استفاده از ظرفیت های استان کرمان،  سنوات اخیر ز
مرکز مشـــاوره و ســـبک زندگی جدیدی را با ظرفیت فضای فیزیکی 
ی کرده ایـــم، به گونه ای که  و امکانـــات رفاهـــی در دانشـــگاه راه انـــداز
وقتی دانشجو به مرکز مشاوره مراجعه کند با محیطی آرامش بخش 
روبه رو شـــود.« او با بیان اینکه مرکز مشـــاوره دانشـــگاه در گذشـــته 4 
اتاق داشت که امروز به 17 اتاق ارتقا پیدا کرده است، بیان داشت: 
»در گذشـــته ممکن بود دانشـــجو وضعیت اورژانســـی داشـــته باشد 

ولـــی بـــه دلیل محدودیت فضا و مشـــاوران، در صـــف منتظر بماند 
، از  اما امروز این مشـــکل برطرف شـــده اســـت. علاوه بر مشاوران مرکز
روانشناســـان و روانپزشـــکان سطح شهر نیز کمک می گیریم و سعی 
می کنیـــم تـــا حـــد امکان دانشـــجو را به خارج از مرکـــز ارجاع ندهیم. 
ایـــن طرح باعث شـــده تعداد دانشـــجویانی که عملکـــرد تحصیلی 
مناســـبی نداشـــته اند هم کمتر شـــود.« معاون دانشجویی دانشگاه 
شـــهید باهنر کرمان درباره مهم ترین آســـیب اجتماعی دانشجویان 
لات مانند افســـردگی وجود دارد که  خوابگاهـــی گفـــت: »انواع اختلا
خوشـــبختانه تعدادشـــان کم اســـت، اما همان مقدار کم نیز به دلیل 
اهمیـــت اعـــداد در حـــوزه روانشناســـی، خـــود دارای اهمیت بالایی 
اســـت. در حوزه ســـیگار و اعتیاد هم سعی کرده ایم با ارائه آموزش ها 
ی کارگاه های مختلف، این مســـاله و تبعاتش را به دانشـــجو  و برگزار
آموزش دهیم.« شریفیان گفت: »خوشبختانه آمار اعتیاد و سیگار در 
این دانشگاه بالا نیست، همچنین سعی کردیم دسترسی دانشجویان 
را به مواد اعتیادآور مشـــکل کنیم. خوابگاه ها و بوفه های ما به هیچ 
یع سیگار ندارند و حتی با شورای تامین هم صحبت کردیم  عنوان توز
تا به فروشگاه هایی که در اطراف دانشگاه هستند تذکرات لازم داده 
شـــود.« او به حضور نســـل Z در دانشـــگاه ها اشاره و خاطرنشان کرد: 
ی که در دانشگاه شهید باهنر کرمان انجام شده است، بحث  »کار
درگیر کردن و مشارکت دانشجویان خود دانشگاه ها در فعالیت های 
مختلف است. ما قرار نیست به جای دانشجو فکر کنیم؛ از طرف 
دیگر باید این را هم بپذیریم که بین ما و دانشجویان شکاف نسلی 
یاد شده و نوع نگاه ها و نیازها متفاوت است. به جای اینکه  بسیار ز
بدانیـــم دانشـــجویان چه مشـــکلات و نیازهایی دارند خـــود آنها را با 
ی  مســـائل دانشجویی درگیر کرده ایم؛ به عنوان نمونه خود آنها برگزار
برخـــی از اردوهـــا را پیشـــنهاد و برنامه ریزی می کننـــد و ما تنها از آنها 

حمایت می کنیم.« 

معاون فرهنگی، اجتماعی و دانشجویی دانشگاه جندی شاپور دزفول: 

 کانون همیاران دانشجویان 
به کمک دانشگاه آمدند

حسام سیدکابلی، معاون فرهنگی، اجتماعی و دانشجویی دانشگاه 
جندی شـــاپور دزفول با بیان اینکه  در بحث آســـیب های اجتماعی 
مهم ترین موضوع پایش اولیه اســـت، گفت: »ابتدا تمام دانشـــجویان 
ورودی را پایش می کنیم و به ازای آن پایش، دانشجویان در گروه های 
مختلفی قرار گرفته و تحت رصد مرکز مشـــاوره قرار می گیرند. به مرور 
گر نیازی به مشـــاور داشـــته باشـــند؛ ســـاعتی برای مشـــاوره به آنها  ا
اختصـــاص می دهیـــم تـــا از هرگونه اتفاقی جلوگیری شـــود.« او افزود: 
 ، »البته دانشجویان ورودی سال های گذشته یا دانشجویان پرونده دار
به صورت مســـتمر و حتی در تابســـتان هم تلفنی پیگیری می شـــوند 
گر مشـــکلی وجود داشـــته باشـــد، برطرف شـــود یا به بخش های  که ا

مختلفی که نیاز است، ارجاع داده شوند؛ گاهی اوقات دانشجویان 
یم که به  یـــه ای دار حمایت هـــای مالـــی نیـــاز دارند و ما صندوق خیر
دانشجویان نیازمند کمک می کنیم تا عدم توانایی مالی باعث آسیب 
اجتماعی نشود.« معاون فرهنگی، اجتماعی و دانشجویی دانشگاه 
یم  جندی شاپور دزفول تصریح کرد: »ما بحث اعتیاد و سیگار را دار
که اعتیاد جزء معضل های بزرگ ماســـت. این موضوع در دانشـــگاه و 
خوابگاه رصد می شود. گاهی اوقات در موارد خاص دانشجویانی را 
که مشکل آموزشی دارند، رصد می کنیم و می بینیم مشکل اعتیاد هم 
دارند. همچنین بحث گسست خانوادگی را هم شاهد هستیم. امروز 
فاصله بین پدر و مادر و فرزند در دانشجویانی که پدرو مادرشان طلاق  
گرفته اند یا از هم جدا زندگی می کنند، بسیار نمود پیدا کرده است.« 
ســـیدکابلی گفت: »متاســـفانه بحث خودکشی و اقدام به خودکشی 
هم داشـــته ایم ولی توانســـتیم آنها را کنترل کنیم و در این زمینه در دو 
ســـال گذشـــته اتفاق بدی نداشـــته ایم؛ البته مواردی بوده اما به موقع 
رصد شـــده و خوشـــبختانه اتفاق بدی نیفتاد. از طرف دیگر باید به 
این مســـاله اشـــاره کنم اعتیاد بیشـــتر بین دانشـــجویان پســـر است و 
خودکشی و اقدام به خودکشی را نیز بیشتر در بین پسران داشته ایم. 
شاید به این دلیل باشد که تعداد دانشجویان پسر بیشتر از دانشجویان 
دختر است. ما دانشگاه صنعتی هستیم و دانشجویان متقاضی پسر 
کز مشاوره دانشگاهی اشاره  بیشتر از دخترانند.« او به مشکلات مرا
و خاطرنشـــان کرد: »دانشـــگاه در مسائل مالی همیشه درگیر است و 
آن را نمی شـــود پنهان کرد؛ اما مهم ترین مشـــکل ما مشاوران پاره وقت 
ماست. تعداد کسانی که بتوانند به ما کمک کنند کمند و این کمی 
معضل است. کانون همیاران دانشجویان در این زمینه بسیار فعالند 
و سال گذشته و امسال در همدان جزء ایده های برتر کشور شده اند. 
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